
Zápis z 36. Sletu ALMŠ spolku 

Asociace lesních MŠ, z. s. 

konaného 22. 7. 2019 Loutí 

 

Program:  

1. Pasování nových členů 
2. Den lesních MŠ 2020 
3. FB skupina Fórum pro lesní školky 
4. Konflikty ve školkách 
5. spolupráce se značkou Didriksons  
6. Představení Forest Kindergarten Fridays for Future 
7. Legislativa 
8. Asociace lesních škol (ZŠ a SŠ) 
9. Semináře ALMŠ 2019/2020 
10.Nejlepší hry z lesních školek 

 
 
15:00 pasování nových členů a nové certifikace: Lesokruh, V údolí, Kuchyňka, LK            
Pramínek, Jelínek a Kulíšek Libčice 
 
15:15 Den lesních MŠ 2020 

- ! 3.5. je neděle, sobota dopoledne 2.5. je slet, pátek 1.5. je volno a 31.4.               
slavnosti ohňů (hodně lidí bude na dovolených) - hledáme akci, která to co             
nejlépe zohlední  

- shoda, že můžeme věnovat jeden volný víkend lesním školkám 
- týmy školek mohou pojmout team-buildingově  
- nápad 1: pouť - “pomalá pouť k sobě” 
- nápad 2: rodiny nebo školky putují po školkách, vytvořit poutní cestu po            

školkách - udělat mapu, na vrátka zapojených školek dát razítko pro příchozí,            
udělat výzvu klidně na měsíc, uzavřít to 3.5. nebo naopak 3.5. zahájit a             
nechat běžet třeba rok 

- nápad 3: štafetový pochod - štafeta lesních školek mezi sebou - rok putování             
vzájemných návštěv, kronika jako štafetový kolík, nebo řetězový dopis 

- téma - mediálně uchopitelné: co zažiješ cestou 
 
15:45 FB skupina "Fórum pro lesní školky"  
Diskuze o možnostech rozdělení na LMŠ a LK. 
Fórum využívají zejména lesní MŠ (rejstříkové), které tam řeší hodně aktivně hodně            
věcí. 



Návrh založit jiné fórum pro pedagogy. Nebo - mají lesní kluby vůbec potřebu             
nějakého fóra? 
Závěr: zkusíme testovací čas pro pedagogy lesních školek se zaměřením na           
pedagogické a praktické otázky na 3 měsíce a dodáme návod jak používat skupinu             
(včetně vyhledávání na fb) 

 
16:00 Konflikty v členských školkách  
ALMŠ cítí tlak na to, aby byla tím, kdo ukáže, kdo za konflikt může. 
Krize je zákonitost dynamiky neziskových organizací, vztahů. 
Je třeba aktivně pracovat na prevenci. 
Co se typicky děje  

- vyhoření týmu (někdo je odejit, násilně přebírá moc, nenaplněná očekávání) 
- nejasnost pravomocí, rolí a stanov 
- finanční neshody - není předem ošetřena investice a vklad know-how 

Na co si dát pozor 
- pravidelně mít supervize, zvát lidi zvenčí, aby zazníval hlas všech, pracovat           

na shodě v hodnotách 
- nedělejte papíry pro papíry 
- stanovy, směrnice pro nakládání se stížnostmi, krizový plán 
- pořádek dělá přátele 
- na seminářích Cesta k dobré lesní školce se dozvíte jak vypadá dobrá praxe 
- GDPR (v členské sekci je kodex chování) - používání osobních počítačů           

(používání pracovního profilu), GSuite 
ALMŠ  

- jakou má roli?  
- sdílejte s ALMŠ (ideálně regionálními zástupci skupiny pro kvalitu), protože          

potřebujeme vědět, co se děje - učíme se z toho, jen nemůžeme být rozhodčí 
- ALMŠ není soudce… “to nejde, pokud jedna ze znesvářených stran nechce           

např. mediaci, tak nemáme možnost do toho zasahovat, to je jako někomu            
zasahovat do manželství.” “Uznáváme, že na to ALMŠ nemá kapacitu.” 

- > vytvoříme doporučení prevence konfliktů 
- v rámci Standardů doplníme tato doporučení: 
- > dát do standardů, že školka má mít definované, jak by řešila případný interní              

konflikt 
- > dát do standardů povinnost mít pravidelné supervize (ALMŠ nabízí          

supervizní skupiny Brno, Ostrava). Velice užitečné, lidé se učí i ze svých            
problémů navzájem. Platit supervize je drahé, ale řešení konfliktů právní          
cestou je daleko dražší. 

- > ve standardech je zapsána povinnost pravidelných schůzek týmů 
- ALMŠ může poskytnout službu mediace nebo konzultaci 



- možnost placení supervizí ze šablon 
- nemůžeme vyloučit jednu ze školek, které jsou v konfliktu, jen proto, že se             

školky/personál školky pohádal/y  
- štěpení organizací nás všechny oslabuje, chceme vás všechny, ale pokud nás           

stavíte do otázky, vyberte si jednoho, jsme v pasti 
- Můžeme nabídnout školení GSuite (platforma pro neziskové organizace,        

rejstříkové školky mohou mít GSuite pro Education) - zájem o to ze strany             
členů potvrzený 

 
17:00 Hezká zpráva: spolupráce se značkou Didriksons  
odkaz na slevu na eshopu www.didriksons.cz - eshop (Vavrys.cz) 
slevový kód 20% - ALMŠ2019 
 
17:10 Představení Forest Kindergarten Fridays for Future 

- akci připravila německá iniciativa Feuervögel (Petra Jäger - zakladatelka první          
lesní školky v Německu) 

- Fridays for Future = hnutí za řešení klimatické krize 
- jak se přidat? Jak my (nová generace) pomáháme Matce Zemi? 
- máme možnost připojit se jako Česká republika prostřednictvím ALMŠ 
- Nejste někdo zapojen? 
- Nápady: Felbiánek - mají programy EVVO, témata ovzduší, odpady, jezdili          

dělat aktivity do klasických školek. Předávání hodnot EVVO studentům         
pedagogiky, aby je pak předávali dětem, sázení stromů, svačinky od          
maminky, bezobal, učení se minimalismu, hraní a hračky z přírody, ukázat to            
dětem z kamenné školky - výukové programy. Výukové programy o          
kompostu, koních, vlně. Uklízení i prostoru, který nám nepatří. Zapojení s           
MAS. Edukační program pro klasické školky. 

- není cílem strašit děti, ale hledat, co dobrého můžeme udělat, nebo co            
dobrého již děláme. 

- Komunitní zahrada - péče o půdu, hospodaření s vodou, koloběh ze záhonu            
na talíř… je to více než výukový program, je to kontinuum, nedá se slovy              
vysvětlit. 

- absolventi lesních školek - co dělají - v onlinu sdílejí hodně environmentální            
tematiku, (šárka K. píší blog - ukáže, jsou další hybatelé) 

- chceme se připojit k celosvětovému hnutí Fridays for Future 
 

17:30 Stručně z legislativy  
Pořád vedeme jednání, dveře Ministerstva Zdravotnictví jsou zavřená a pevně          
zabarikádovaná, nicméně na dořešení stravování v lesních MŠ trváme. Navázali          
jsme spolupráci s Advokačním fórem. Variantou je novelizace vyhlášky (máme          
připravených několik možností), nebo (metodický) výklad zákona ministerstvem.  



 
Druhým tématem je novela zákona o veřejném zdraví, vypracovaná ministerstvem          
zdravotnictví, která podle některých právních výkladů může v důsledku znamenat          
povinnost registrovat provozovnu (stravovacího podniku) pro všechny lesní        
kluby a sekundárně tak způsobit klubům další problémy, které se na provoz            
provozovny váží (spadnutí klubu mezi podnikatelské subjekty, protože provozovna =          
živnost, povinnost přijímat jen očkované děti…). Na podzim bude novela v           
poslanecké sněmovně. Proto bude možná nutná velká podpora, ALMŠ bude          
intenzivně lobovat za pozměňovací návrh. Návrhem jsou postiženy i další          
neziskovky, např. fotbalisti, hasiči, všichni kdo na vsích pravidelně pořádají          
komunitní akce, na kterých se vyskytne jídlo.  
 
Součástí problematické novely je i rozšíření povinnosti přijímat očkované děti na           
veškeré subjekty s provozovnou. ALMŠ neřeší a nemůže řešit téma očkování jako            
takové. To dělají organizace Rozalio a Pro volbu. Kdo toto chce podpořit, nechť se              
obrátí na Magdu Kvítkovou, která předá váš kontakt zmíněným organizacím. Zrušení           
očkovací povinnosti nikdo neplánuje prosazovat. Je snaha prosadit, aby se očkování           
nevztahovalo na soukromé MŠ a zotavovací akce. Ale jediný, kdo může změnu            
skutečně prosadit, jsou rodiče - voliči. Je nutné se vyhnout tomu, aby byly mediálně              
spojovány neočkované děti a lesní školky. ALMŠ pouze při jednáních upozorňuje na            
neúměrnost očkovací byrokracie pro ředitele školek, kdy ředitelé jsou nuceni          
zjišťovat zda dítě je/není očkováno, což vyžaduje stát….a pak vést nepříjemná           
jednání s rodiči, proč jim dítě nemohou přijmout. 
 
Ohledně stravování a hygieny vznikají dezinformace a zmatek v terminologiích.          
Proto ALMŠ připravila na přípravný týden webinář zaměřený na základy provozu           
lesního klubu: toalety, mytí rukou, stravování, odpady….  
 
Na základě posledních zkušeností doporučujeme školkám, aby si před příchodem          
kontrol pozvaly na konzultaci ALMŠ, aby se vyladily případné nedostatky (často           
dochází k záměně terminologie, např. toalety či tzv. provozní slepotě), které by            
mohly vést k nezískání potvrzení od hygieny, či ČŠI.  
 
17: 45 Představení - Asociace lesních škol, z.s.  
- host Martin Chvosta, předseda a zakladatel Asociace lesních škol, sdružující           
základní a střední lesní školy 

- jedním z důvodů je připravovaná strategie MŠMT pro vzdělávání 2030 
- nyní je 4% v individuálním vzdělávání, tento trend roste o 25% ročně, čili z              

toho vychází, že v roce 2030 nebude ve státních školách nikdo :-) 
- ve spojení s Prof. Arnoštem Veselým - FSV UK - vedoucí expertní skupiny pro              

Strategii vzdělávací politiky 2030  
- vznikla ze spolupráce s Asociací svobodných demokratických škol 



- účel asociace - lobování 
- martinchvosta@seznam.cz 
- kdo má lesní školu, pište, co vás trápí, co potřebujete řešit 
- nyní zakládá školu  
- pro školu v rejstříku je vyžadována budova 
- webovky od září, podmínky členství vznikají 
- kontakty na zahraniční školky nemá 
- na sletu je 6 lidí, kteří mají lesní školu/základní školu 

 
Semináře na školní rok 2019/20 
jsou komplet naplánovány, lze se na ně hlásit, je hotový přehled Výběr seminářů. 
Přibude kurz pro začínající průvodce - víkendový kurz. Pedagogická a metodická           
inspirace. Grantová podpora od SFŽP nevyšla. 
Je naplánován cyklus Cesta k dobré lesní školce. 
Cyklus Cesta - dobrá praxe. Ten, kdo projde tento cyklus, bude připraven k             
certifikaci. Pilotní kurz běžel v uplynulém roce. Cyklus nebude primárně cílen na            
vstup do rejstříku. Pokud o tom uvažujete, přihlaste se na celý cyklus čím dřív tím               
líp, ať víme, že můžeme otevřít celý cyklus.  
Pokud se účastní jeden člen týmu, druhý má výhodější cenu (poloviční!). Součástí            
jsou půlhodinové konzultace s lektory. 
 
Přírodní pedagogika s Rudolfem Hettichem 
Umluvili jsme Rudolfa na další ročník, budou 3 čtyřdenní setkání. 
Doplníme ještě jednorázové semináře pro absolventy Přírodní pedagogiky. 
zájem o VUR + řemesla - např. s Gunterem  - domluvit na 2020? 
 
Křest knihy Nejlepší hry z lesních školek 
Vydal Albatros, lze objednat v běžné prodejní síti. 
Hry dodali průvodci z lesních školek - ověřené aktivity s možností mnoha obměn, 
je to zasazené do konceptu místně zakotveného učení dle Davida Sobela. 
 
Nově ke koupi v ALMŠ: zápisník od chráněné dílny Semitam s nápisem Škola             
lesem - pobočný spolek ALMŠ, který je pořadatelem vzdělávacích akcí. 
 
Další Slet se koná 19. října 2019. 

 
 
Zapsala: Johana Passerin 

mailto:martinchvosta@seznam.cz
https://www.lesnims.cz/kalendar.html
https://www.lesnims.cz/vzdelavani/cesta-k-dobre-skolce.html
https://www.lesnims.cz/vzdelavani/prirodni-pedagogika.html
https://www.lesnims.cz/vzdelavani/prirodni-pedagogika.html
https://www.albatrosmedia.cz/tituly/42977093/nejlepsi-hry-z-lesnich-skolek/

